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Til Stortinget

Bakgrunn
I dokumentet fremmes følgende forslag:

«1. Stortinget ber regjeringen legge fram et forslag om
endring av opplæringslova hvor yrkesfagelever sik-
res en reell rett til læreplass, og hvor fylkeskommu-
nen er pliktig til å starte opp et løp for å få elevene ut
i lære fra starten av tredje skoleår dersom de ikke
allerede har fått en læreplass.

2. Stortinget ber regjeringen styrke de fylkesvise
yrkesopplæringsnemndenes rolle, slik at fordelin-
gen av elev- og lærlingplasser i større grad fastsettes
ut fra framtidas og samfunnets behov.

3. Stortinget ber regjeringen innføre en nasjonal res-
sursnorm for yrkesfaglig opplæring gjeldende fra
skoleåret 2025–2026, hvor det maksimalt er tolv
elever per lærer på yrkesfag.

4. Stortinget ber regjeringen gjennomføre systema-
tiske piloter på andre modeller enn to år i skole
etterfulgt av to års læretid i bedrift (2+2-modellen) i
yrkesfag, slik at flere elever som ønsker det, kan få
mer tid i bedrift tidligere i utdanningsløpet.

5. Stortinget ber regjeringen gjennomgå reglene for
merkeordningen ‘godkjent lærebedrift’ og utrede
hvordan seriøsitetskravene til ordningen kan økes.

6. Stortinget ber regjeringen utrede og foreslå kompe-
tansekrav til veileder i lærebedriften for å sikre at
lærlinger får et godt faglig opplæringstilbud i lære,
og komme tilbake til Stortinget på egnet måte.

7. Stortinget ber regjeringen etablere en etter- og vide-
reutdanningsstrategi for yrkesfaglærere på fagsko-
lene, slik at alle faglærere får en rett til etter- og vide-
reutdanning uten egenandel.

8. Stortinget ber regjeringen utrede et krav om bruk av
lærlinger i offentlig sektor etter modell av forskrif-
ten om plikt til å stille krav om bruk av lærlinger i
offentlige kontrakter.

9. Stortinget ber regjeringen endre forskriften til faget
yrkesfaglig fordypning (YFF) slik at forskriften tyde-
ligere definerer skolens og arbeidslivets plikter og
ansvar i opplæringen, styrker ivaretakelsen av elev-
enes rettigheter og bygger opp om fagets intensjon i
samråd med partene.

10. Stortinget ber regjeringen forskriftsfeste at skolen
og faglæreren er ansvarlig for opplæringen til elev-
ene i faget yrkesfaglig fordypning (YFF).

11. Stortinget ber regjeringen endre forskriften til faget
yrkesfaglig fordypning (YFF) slik at årstimetallet i
faget tildeles faglærer, for å sikre at faglærer kan ta
ansvar for det faglige innholdet og koordinering av
opplæringen samt for oppfølging av elevene og
underveis- og sluttvurdering i faget.

12. Stortinget ber regjeringen vurdere et forskriftsfestet
krav til relevant kompetanse for faglærere i faget
yrkesfaglig fordypning (YFF), på linje med øvrige fag
i videregående opplæring, og komme tilbake til
Stortinget på egnet måte.»

Det vises til dokumentet for nærmere redegjørelse
for forslagene.
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Komiteens behandling
Kunnskapsminister Kari Nessa Nordtun har uttalt

seg om forslaget i brev av 18. april 2024. Brevet følger
som vedlegg til innstillingen.

Komiteen har invitert til skriftlige høringsinnspill i
saken. Høringsinnspillene er tilgjengelige på sakens
side på stortinget.no.

Komiteens merknader
Ko m i t e e n ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r b e i d e r -

p a r t i e t ,  Jo r o d d  A s p h j e l l ,  Ø y s t e i n
M a t h i s e n ,  L i s e  S e l n e s  o g  E l i s e  Wa a g e n ,  f r a
H ø y r e ,  M a r g r e t  H a g e r u p ,  K a r i - A n n e  J ø n n e s
o g  J a n  To r e  S a n n e r ,  f r a  S e n t e r p a r t i e t ,  A n j a
N i n a s d o t t e r  A b u s l a n d  o g  M a r i t
K n u t s d a t t e r  S t r a n d ,  f r a  F r e m s k r i t t s p a r -
t i e t ,  H i m a n s h u  G u l a t i ,  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i ,  G r e t e  Wo l d ,  f r a  R ø d t ,  l e d e r e n
H e g e  B a e  N yh o l t ,  o g  f r a  Ve n s t r e ,  A b i d  R a j a ,
viser til representantforslaget.

Ko m i t e e n  vil peke på at NHOs kompetansebaro-
meter gjennom mange år har vist at arbeidslivet har et
stort og økende behov for folk med yrkesfagligutdan-
ning. K o m i t e e n  mener det må legges enda bedre til
rette for at flere tar en yrkesfaglig utdanning.

Ko m i t e e n  vil påpeke at både forrige regjering og
nåværende regjering har gjennomført betydelige løft
for yrkesfagene som man nå ser resultater av. Det er po-
sitivt at søkertallene til yrkesfag øker, og k o m i t e e n  vil
understreke viktigheten av fortsatt satsing på yrkesfage-
ne i videregående skole og på fagskolene.

E t  a n n e t  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e ,  S e n t e r p a r t i e t ,  F r e m -
s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e , støtter intensjonen i
representantforslaget. F l e r t a l l e t  mener at yrkesfage-
ne og fagskolene må få gode og fleksible rammevilkår,
slik at en større andel av norsk ungdom velger en yrkes-
faglig utdannelse.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e  o g  S e n t e r p a r t i e t , øns-
ker å trekke fram viktigheten av dyktige fagarbeidere
for å håndtere samfunnsutfordringene Norge står over-
for. Satsing på tiltak som fremmer gjennomføringen i
yrkesfagopplæringen, er nødvendig. Derfor er det glede-
lig at resultater viser positiv utvikling. Antallet søkere til
yrkesfag har økt betydelig, og rekordmange oppnår fag-
eller svennebrev. Andelen som fullfører yrkesfag har
også økt betydelig de siste ti årene.

F l e r t a l l e t  vil også vise til flere endringer i opplæ-
ringsloven som innebærer et løft for yrkesfagene. End-
ringer som fullføringsrett, rett til å ta et nytt fagbrev selv

om du har et fra før, og rett til omvalg vil bidra til at flere
kan fullføre en yrkesfaglig utdanning.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e  viser til at fagar-
beidere er avgjørende for at Norge skal lykkes og sikre
gode tjenester til alle innbyggerne. Det er derfor svært
gledelig at tallene for søkere til yrkesfag fortsetter å gå
opp. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at regjeringen Sol-
berg løftet yrkesfagene gjennom å øke lærlingtilskud-
det, stille krav til lærlinger ved offentlige anbud,
etablere en merkeordning for lærebedrifter og endre
strukturen på yrkesfag, slik at elevene fikk mer og tidli-
gere spesialisering.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  o g
Ve n s t r e  viser videre til at regjeringen Solberg våren
2021 la frem fullføringsreformen i videregående opplæ-
ring (Meld. St. 21 (2020–2021)), en historisk utvidelse av
retten til å fullføre videregående skole. D i s s e  m e d -
l e m m e r  viser i den anledning til muligheten til å ta fle-
re fagbrev, som er en viktig utvidelse av mulighetene
innen yrkesfag. Regjeringen Solberg sin satsing på fag-
skolene har også ført til en styrking av mulighetene yr-
kesfag gir.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  støtter
intensjonen i mange av forslagene og merker seg at
kunnskapsministeren i svarbrevet opplyser om at hun
ber Utdanningsdirektoratet om en vurdering av YFF-fa-
get for å se om det er behov for å gjøre endringer for å
sikre kvalitet i opplæringen og ivaretakelse av elevenes
rettigheter. D i s s e  m e d l e m m e r  imøteser resultate-
ne fra dette arbeidet, og vil på den bakgrunn ikke støtte
noen av forslagene.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i  o g  R ø d t  viser til at disse partiene vil
styrke innsatsen mot frafall og sikre at alle elever som
skal ut i lære, sikres læreplass.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at for å forhindre fra-
fall i yrkesfagopplæringen er det helt sentralt å priorite-
re tiltak som vil sørge for en videregående opplæring av
høy kvalitet, hvor flest mulig oppnår fag-, svennebrev el-
ler generell studiekompetanse. Dette krever tiltak som
sørger for at elevene og lærlingene faktisk får den råd-
givningen og oppfølgingen de har krav på og behov for i
sitt opplæringsløp.

Rett til læreplass
Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,

F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e  vil understreke
viktigheten av godt samarbeid mellom skole og nær-
ingsliv. D i s s e  m e d l e m m e r  vil påpeke at man må ha
et system der nærings- og arbeidslivets behov vektlegges
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sterkt. Når det opprettes skoleplasser og yrkesfaglinjer
som er i pakt med arbeidslivets behov, vil det også bli til-
gjengelige lærlingplasser for elevene. D i s s e  m e d -
l e m m e r  mener markedet vil regulere dette best, og at
en rett til lærlingplass ikke er til fordel verken for verdi-
skapingen eller den enkelte elev.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  o g
Ve n s t r e  deler forslagsstillernes bekymring for at mangel
på læreplass er en stor utfordring for at elever på yrkesfag
skal få fullført sin opplæring. D i s s e  m e d l e m m e r  me-
ner imidlertid at utfordringen er mer sammensatt enn at
den kan løses gjennom rettighetsfesting alene. En lovfes-
ting av «reell rett til læreplass» gir ikke flere læreplasser.
Det er viktig at man, i arbeidet med å sikre alle en læreplass
av god kvalitet, vektlegger samspillet med private og of-
fentlige arbeidsgivere, og sørger for at virksomhetene har
gode nok kompensasjonsordninger, tid og ressurser, slik
at det ikke oppleves som en merkostnad eller for ressurs-
krevende å ha lærlinger i en virksomhet. Det er etter d i s -
s e  m e d l e m m e r s  syn mer hensiktsmessig å bruke tid,
ressurser og krefter på å sørge for at fylkeskommuner og
opplæringskontor sammen med arbeidsgivere har ressur-
ser og handlingsrom til å finne gode løsninger i både etab-
lering av nye læreplasser og oppfølging av eksisterende
læreløp.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i  o g  R ø d t  viser til at et tilbud om lære-
plass er svært viktig for gjennomføringsgraden blant yr-
kesfagelever. D i s s e  m e d l e m m e r  mener derfor det
bør lovfestes en reell rett til læreplass, der alle elever
som starter på et yrkesfaglig utdanningsløp er sikret læ-
replass.

På denne bakgrunn fremmer d i s s e  m e d l e m -
m e r  følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen legge fram et forslag om
endring av opplæringslova hvor yrkesfagelever sikres
en reell rett til læreplass, og hvor fylkeskommunen er
pliktig til å starte opp et løp for å få elevene ut i lære fra
starten av tredje skoleår dersom de ikke allerede har fått
en læreplass.»

Modeller for yrkesfagopplæring
Ko m i t e e n  vil understreke viktigheten av at fyl-

keskommunen bruker sitt handlingsrom til også å ut-
forme gode og alternative opplæringsmodeller. Et godt
eksempel her er Steigenmodellen, der elevene er utplas-
sert i bedrift fra første dag.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  o g  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  mener
det må tas høyde for at elever vil ha behov for alternati-

ve måter å fullføre sin yrkesfagopplæring på, og at det
må finnes flere veier til fagbrev.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t  o g  Ve n s t r e  støtter forslaget om å organise-
re alternative opplæringsløp. Det er etter d i s s e
m e d l e m m e r s  syn behov for flere forsøk med alterna-
tive opplæringsløp som gir både ungdom og voksne
med behov for kompetanseheving flere muligheter til å
utvikle, vise og få vurdert sine ferdigheter.

På denne bakgrunn fremmer k o m i t e e n s  m e d -
l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i  o g  Ve n s t r e  følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen gjennomføre systema-
tiske piloter på andre modeller enn to år i skole etter-
fulgt av to års læretid i bedrift (2+2-modellen) i yrkesfag,
slik at flere elever som ønsker det, kan få mer tid i bedrift
tidligere i utdanningsløpet.»

Yrkesopplæringsnemndene
Ko m i t e e n  vil påpeke at det er fylkeskommunene

som har ansvaret for dimensjoneringen av det videregå-
ende opplæringstilbudet. Ko m i t e e n  vil understreke
at det må legges særlig vekt på samfunnets og arbeidsli-
vets behov når skoleplasser opprettes.

Ko m i t e e n s  f l e r t a l l ,  m e d l e m m e n e  f r a  A r -
b e i d e r p a r t i e t ,  H ø y r e  o g  S e n t e r p a r t i e t , me-
ner at ansvaret for planleggingen og dimensjoneringen
av det videregående opplæringstilbudet bør ligge ute i
fylkene, hvor man kommer tettere på næringslivets og
kommunenes kompetansebehov. Gjennom godt sam-
arbeid i yrkesopplæringsnemndene kan hver enkelt fyl-
keskommune dimensjonere riktig ut ifra behovene i
fylket.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  merker seg at bevilgnin-
gene som går til formidling og kvalifisering til
læreplasser i videregående opplæring, har blitt økt de
siste årene, og at bevilgningen for 2024 er på 485 mill.
kroner. Sammen med en styrking av den generelle fyl-
keskommunale økonomien legger dette grunnlaget for
at fylkeskommunene kan gjennomføre de oppgavene
de er pålagt gjennom lovverket, på en god måte. For
mange elever har det også betydd mye for muligheten
til å fullføre at regjeringen har økt borteboerstipendet
og utstyrsstipendet betydelig.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  o g
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  viser til at arbeidet med di-
mensjonering av videregående opplæring i fylkene er
viktig. I arbeidet med opplæringsloven fikk Høyre gjen-
nomslag for at dimensjoneringen i større grad skal ta
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hensyn til næringslivets behov. Det vil sikre at lærlinger
i enda større grad kan lykkes med å komme ut i jobb et-
ter endt læreløp.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  F r e m s k r i t t s -
p a r t i e t ,  S o s i a l i s t i s k  Ve n s t r e p a r t i  o g  R ø d t
viser til at det følger av opplæringslova at yrkesopplæ-
ringsnemndene skal jobbe for å heve kvaliteten på hele
fag- og yrkesopplæringen, og at de fylkeskommunale
nemndene skal være sammensatt av medlemmer som
har bred innsikt i hele fag- og yrkesopplæringen og i næ-
rings- og sysselsettingsspørsmål. I tillegg skal partene i
arbeidslivet ha flertall i nemnda. Dermed har yrkesopp-
læringsnemndene allerede i dag et etablert rammeverk
for å styrke dimensjoneringen av elev- og lærlingplas-
ser. Videre ligger det allerede en lovhjemmel til grunn
om at departementet kan gi nærmere forskrifter om ar-
beidet i nemnda.

På denne bakgrunn fremmer d i s s e  m e d l e m -
m e r  følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen styrke de fylkesvise yr-
kesopplæringsnemndenes rolle, slik at fordelingen av
elev- og lærlingplasser i større grad fastsettes ut fra fram-
tidens og samfunnets behov.»

Lærebedriftene
Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  er usik-

re på om kompetansekrav til veileder vil være treffende.
Det viktigste er at veileder er fagutdannet i faget ved-
kommende skal veilede i. D i s s e  m e d l e m m e r  deler
NHO Byggenæringens bekymring om at flere krav kan
heve terskelen for å bli både lærebedrift og veileder, og
påføre lærebedriften ekstrakostnader. D i s s e  m e d -
l e m m e r  er også enige i Skolelederforbundet sitt hø-
ringsinnspill om behovet for en nasjonal ressursnorm,
hvor de mener det er forskjell på yrkesfagtilbud, og at
det bør være en lokal handlefrihet.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i  o g  R ø d t  viser til at regjeringen Sol-
berg innførte en merkeordning for godkjente lærebe-
drifter for å synliggjøre hvilke bedrifter som har
lærlinger og som dermed tar et samfunnsansvar. Lære-
bedrifter som blir godkjent, kan få et merke som de kan
bruke for å vise kunder og samfunnet for øvrig at de er
en godkjent lærebedrift. Fagforbundet har tidligere gått
ut i Fagbladet og sagt at kravene for å benytte lærling-
merket må bli sterkere og i større grad knyttes opp mot
kvaliteten på opplæringen.

På denne bakgrunn fremmer d i s s e  m e d l e m -
m e r  følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen gjennomgå reglene for
merkeordningen ‘godkjent lærebedrift’ og utrede hvor-
dan seriøsitetskravene til ordningen kan heves.»

Skal man sikre god yrkesfaglig opplæring er det i til-
legg helt sentralt at lærlinger møter veiledere og in-
struktører med kompetanse. D i s s e  m e d l e m m e r
mener derfor det bør stilles kompetansekrav til veileder
i lærebedrift.

På denne bakgrunn fremmer d i s s e  m e d l e m -
m e r  følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen utrede og foreslå kom-
petansekrav til veileder i lærebedriften for å sikre at lær-
linger får et godt faglig opplæringstilbud i lære, og
komme tilbake til Stortinget på egnet måte.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  F r e m s k r i t t s p a r -
t i e t  vil understreke viktigheten av lokal og regional
fleksibilitet og effektivitet både med hensyn til utdan-
ningstilbudene og med hensyn til organisering av tje-
nestetilbudet. D e t t e  m e d l e m  frykter at enda flere
rapporteringskrav og merkeordninger vil føre til økt by-
råkrati og lavere verdiskaping, spesielt i mindre kom-
muner. D e t t e  m e d l e m  støtter derfor ikke forslaget
om å gjennomgå reglene for merkeordningen «god-
kjent lærebedrift» og å utrede hvordan seriøsitetskrave-
ne til ordningen kan heves.

D e t t e  m e d l e m  er videre skeptisk til å innføre
sentralt pålagte kompetansekrav for veiledere. D e t t e
m e d l e m  mener det er viktig å legge til rette for lokal og
regional tilpasning når yrkesutdanningene utvikles.
D e t t e  m e d l e m  mener det er viktig å få flere med prak-
tisk erfaring fra yrkeslivet inn i skolen, og har tillit til at
den enkelte skole er i stand til å bedømme kompetansen
til aktuelle lærekrefter. D e t t e  m e d l e m  støtter derfor
ikke innføring av sentralt pålagte kompetansekrav.

Opplæringskontor
Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e ,

F r e m s k r i t t s p a r t i e t  o g  Ve n s t r e  viser til at disse
partiene gikk foran i Stortinget og sikret opplærings-
kontorenes rolle og mulighet til å formidle, veilede og
sikre en god gjennomføring av læretiden for lærlinger
og bedrifter. D i s s e  m e d l e m m e r  er bekymret for re-
gjeringens oppfølging av dette vedtaket i arbeidet med
forskriftene, og merker seg at det er sendt på høring tre
ulike alternativer som alle innebærer det motsatte av
Stortingets intensjon. Opplæringskontorene må både
kunne ha ansvar for og drive opplæring dersom de skal
være en god samarbeidspartner for fylkeskommunene,
bedriftene og lærlingene. D i s s e  m e d l e m m e r  mener
det er avgjørende for fagopplæringen å påse at denne in-
tensjonen følges, da opplæringskontorenes arbeid er en



5Innst. 312 S – 2023–2024

avgjørende faktor i det samspillet som sikrer læreplas-
ser som gir gode fagarbeidere.

Læreplasser i offentlig sektor
Ko m i t e e n  støtter målet om at offentlig sektor må

ta inn flere lærlinger, og mener at dette arbeidet må pri-
oriteres i kommuner og offentlige virksomheter.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i  o g  R ø d t  viser til at regjeringen har
foreslått å skjerpe kravene til bruk av lærlinger når be-
drifter skal jobbe for det offentlige, med et mål om flere
læreplasser og fagutdannede. D i s s e  m e d l e m m e r
mener at kravet bør utvides til også å gjelde for arbeids-
plasser i offentlig sektor.

På denne bakgrunn fremmer d i s s e  m e d l e m -
m e r  følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen utrede et krav om bruk
av lærlinger i offentlig sektor etter modell av forskriften
om plikt til å stille krav om bruk av lærlinger i offentlige
kontrakter.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  merker seg at regjering-
en har understreket viktigheten av offentlige
anskaffelser for å bekjempe sosial dumping, useriøsitet
og arbeidslivskriminalitet. Det arbeides med å utarbei-
de en norgesmodell med nasjonale seriøsitetskrav for
alle offentlige anskaffelser, som fremhevet i Hurdals-
plattformen, hvor krav om bruk av lærlinger i offentlige
kontrakter inngår.

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  F r e m s k r i t t s p a r -
t i e t  mener det er riktig å legge til rette for økt bruk av
lærlinger i offentlig sektor, men vil understreke viktig-
heten av lokal og regional fleksibilitet og effektivitet,
både med hensyn til utdanningstilbudene og med hen-
syn til organisering av kommunen. D e t t e  m e d l e m  er
redd for at et sentralt pålagt krav om bruk av lærlinger
vil skape problemer for mange kommuner. D e t t e
m e d l e m  støtter derfor ikke forslaget.

Nasjonal ressursnorm
Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  F r e m s k r i t t s p a r -

t i e t  vil understreke viktigheten av fleksibilitet og effek-
tivitet i utdanningstilbudene. Norge er et langstrakt
land med til dels svært ulike lokale og regionale forut-
setninger og behov i arbeidsmarkedet. Det må derfor
være rom for lokale og regionale løsninger og færrest
mulig sentralt pålagte normer. D e t t e  m e d l e m  støt-
ter derfor ikke en innføring av nasjonal ressursnorm.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i  o g  R ø d t  mener at en nasjonal res-

sursnorm for yrkesfag er viktig for å sikre at det blir nok
lærere per elev, slik at elever får den oppfølgingen de
har behov for i sin opplæring.

På denne bakgrunn fremmer d i s s e  m e d l e m -
m e r  følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen innføre en nasjonal res-
sursnorm for yrkesfaglig opplæring gjeldende fra skole-
året 2025–2026, hvor det maksimalt er tolv elever per
lærer på yrkesfag.»

Etter- og videreutdanning
Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  S o s i a l i s t i s k  Ve n -

s t r e p a r t i  viser til at det er en potensiell krise i rekrutte-
ringen til yrkesfaglærere. Derfor er det desto viktigere å
holde på de yrkesfaglærerne som finnes. Skal de klare å
stå i jobben og holde seg oppdatert på sitt fagfelt, må det
tilrettelegges for at flere tar etter- og videreutdanning, og
at denne utdanningen tilbys lærerne uten egenandel.

På denne bakgrunn fremmer d e t t e  m e d l e m  føl-
gende forslag:

«Stortinget ber regjeringen etablere en etter- og vide-
reutdanningsstrategi for yrkesfaglærere på fagskolene,
slik at alle faglærere får en rett til etter- og videreutdan-
ning uten egenandel.»

Yrkesfaglig fordypning
Ko m i t e e n  stiller seg bak at yrkesfaglig fordyp-

ning (YFF) er et viktig fag. YFF skal gi elevene et godt
grunnlag for å velge lærefag og en mulighet for å knytte
kontakt med mulige lærebedrifter, og det er derfor vik-
tig med videre satsing på dette faget.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  A r b e i d e r -
p a r t i e t  o g  S e n t e r p a r t i e t  deler oppfatningen om at
yrkesfaglig fordypning (YFF) er viktig. YFF gir elever mulig-
heten til å utforske forskjellige læringsmiljøer og oppleve
realistiske arbeidssituasjoner. Elevene får mer kjennskap
og kunnskap for valg av lærefag, og de får mulighet til å
etablere kontakt med mulige lærebedrifter. I sin uttalelse
til komiteen skriver kunnskapsministeren at hun vil be
om en vurdering fra Utdanningsdirektoratet om i hvor
stor grad det er behov for å gjøre endringer i YFF-faget for
å sikre kvalitet i opplæringen og ivaretakelse av elevenes
rettigheter. D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er positivt
at ministeren følger denne saken så tett.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  H ø y r e  o g
F r e m s k r i t t s p a r t i e t  viser til at yrkesfaglig fordyp-
ning er et viktig fag, både for å gi elevene en smak av yr-
kesfagene og som en inngang til læretiden. Det er
avgjørende at kvaliteten på YFF er god, og at samspillet
mellom skole, bedrift og lærling er godt. D i s s e  m e d -
l e m m e r  merker seg at det er en diskusjon om hvorvidt
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årstimetallet skal tildeles faglærer, slik Sosialistisk Ven-
streparti foreslår. D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at
praksis tilsier at lærerne normalt får 2/3 av årstimetallet
elevene har opplæring i bedrift. Opplæringen skal ivare-
tas i et samarbeid mellom lærer og instruktør, og d i s s e
m e d l e m m e r  mener det er avgjørende for å lykkes
med YFF at det er et bredt og godt samarbeid mellom
skole og bedrift.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener at det er store for-
skjeller mellom og innenfor de ulike yrkesfagene, og det
er også store geografiske forskjeller i landet, noe som på-
virker reisevei. D i s s e  m e d l e m m e r  er derfor usikre
på om det er riktig å regulere eksakt timetall, og om det
vil være for rigid, både for skolen og for bedriftene. D i s -
s e  m e d l e m m e r  frykter at for mange plikter kan ram-
me rekrutteringen negativt og føre til det motsatte av
det en ønsker, nemlig flere fagarbeidere. D i s s e  m e d -
l e m m e r  mener at det vil være viktigere å bygge opp
kvaliteten på innholdet fremfor å kvantitativt sette et
tall.

D i s s e  m e d l e m m e r  mener det er viktig at det er
klare rammer og føringer for innholdet i oppfølgingen,
og at lærere skal sikres tilstrekkelig tid til oppfølging.
Det er derfor viktig at lærerne får avsatt tid til dette, og at
ikke skoleledere kutter i tilgjengelige timer, for å spare
midler. YFF er et viktig fag i yrkesfagopplæringen, og det
må brukes riktig for å sørge for god rekruttering.

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i  o g  R ø d t  viser til at hensikten med yr-
kesfaglig fordypning er at elevene skal få erfaring med
realistiske situasjoner i arbeidslivet, og at de derfor ofte
er utplassert i bedrift i deler av faget. Faget skal gi grunn-
lag for valg av lærefag samt knytte kontakt mellom ele-
vene og potensielle lærebedrifter. Faget danner også
grunnlaget for praktisk eksamen i yrkesfagene.

D i s s e  m e d l e m m e r  viser til at Utdanningsfor-
bundet melder at YFF ikke fungerer etter hensikten, og
at undervisningsressurser til faget ofte blir nedpriori-
tert. I et innspill sendt til stortingsrepresentanter på
Mørebenken fra Utdanningsforbundet i Møre og Roms-
dal står det at situasjonen kan utarte på følgende måte:

«Av økonomiske årsaker velger mange skoler å til-
dele færre undervisningstimer enn det forskriftsfestede
minstetimetallet elevene skal ha i faget, dvs. lærer får til-
delt færre timer undervisning enn de timene opplæring
som blir registrert på elevene. I Møre og Romsdal får
lærerne som hovedregel bare 50% undervisningstimer
når elevene er utplassert. Det vil da resultere i at f.eks. 7
timer registreres for elevene som opplæring i faget på én
dag, mens lærer får 3,5 timer undervisning i faget den
samme dagen.»

Grunnet fagets sentrale plass i yrkesfaglig opplæ-
ring mener d i s s e  m e d l e m m e r  at det er viktig å styr-
ke faget yrkesfaglig fordypning (YFF).

D i s s e  m e d l e m m e r  fremmer på denne bak-
grunn følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen endre forskriften til fa-
get yrkesfaglig fordypning (YFF) slik at forskriften tyde-
ligere definerer skolens og arbeidslivets plikter og
ansvar i opplæringen, styrker ivaretakelsen av elevenes
rettigheter og bygger opp om fagets intensjon i samråd
med partene.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i  o g  Ve n s t r e  fremmer følgende for-
slag:

«Stortinget ber regjeringen forskriftsfeste at skolen
og faglæreren er ansvarlig for opplæringen til elevene i
faget yrkesfaglig fordypning (YFF).»

Ko m i t e e n s  m e d l e m m e r  f r a  S o s i a l i s t i s k
Ve n s t r e p a r t i  fremmer følgende forslag:

«Stortinget ber regjeringen endre forskriften til fa-
get yrkesfaglig fordypning (YFF) slik at årstimetallet i fa-
get tildeles faglærer, for å sikre at faglærer kan ta ansvar
for det faglige innholdet og koordinering av opplærin-
gen samt for oppfølging av elevene og underveis- og
sluttvurdering i faget.»

«Stortinget ber regjeringen vurdere et forskriftsfes-
tet krav til relevant kompetanse for faglærere i faget yr-
kesfaglig fordypning (YFF), på linje med øvrige fag i
videregående opplæring, og komme tilbake til Stortin-
get på egnet måte.»

Ko m i t e e n s  m e d l e m  f r a  Ve n s t r e  mener at å
sikre tilgang på og kvalitet på YFF-opplæring er viktig for
å få en god start på møtet med yrkeslivet. D e t t e  m e d -
l e m  viser til at et tilstrekkelig antall timer til faglærer er
en forutsetning for at faglærer skal kunne følge opp elev-
ene basert på deres utvikling og behov på en god måte.
D e t t e  m e d l e m  viser til at det i gjennomføringen av
YFF-opplæringen også er behov for et godt samspill mel-
lom faglærer, bedrift og veileder i bedrift for å sikre god
kvalitet på opplæringen. Dette samspillet forutsetter at
faglærer har nok tid til å følge opp hver enkelt elev. D e t -
t e  m e d l e m  mener at det i statsrådens varslede gjen-
nomgang om en vurdering av YFF-faget derfor er viktig at
vurderingen ser på om måten faget gjennomføres på i
dag gir faglærer og bedrift tilstrekkelig tid til å følge opp
elevene.

D e t t e  m e d l e m  fremmer på denne bakgrunn føl-
gende forslag:

«Stortinget ber regjeringen sørge for at det i den vars-
lede gjennomgangen av YFF-faget gjøres en konkret vur-
dering av behovet for en ressursnorm, og vurdere i hvilken
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grad årstimetallet som tildeles faglærer er tilstrekkelig for
å kunne gi god kvalitet i oppfølgingen av elevene.»

«Stortinget ber regjeringen i den varslede gjennom-
gangen av YFF-faget vurdere tiltak for å sørge for at vei-
leder i virksomheter der elevene gjennomfører sin
utplassering, har tilstrekkelig tid og ressurser til å følge
opp elevene, for eksempel gjennom tilskuddsordninger
eller ordninger for frikjøp av veileder fra ordinære ar-
beidsoppgaver.»

D e t t e  m e d l e m  viser til høringsinnspill fra Ut-
danningsforbundet:

«Fylkeskommunene og skolene nedprioriterer
faget og overlater mye av ansvaret for opplæringen til
bedriftene. Dette kan ha sterk sammenheng med at for-
skriften til faget er uklar og mangler tydelige føringer for
hvordan undervisningen og samarbeidet med arbeids-
plassene legges opp. En konsekvens er at mange skoler
velger å ikke definere lærerens oppfølging av elever i
faget som undervisning. Skoler holder tilbake undervis-
ningstimene elevene har rett til å få av en kvalifisert
lærer. I stedet for å følge opp elevene som er utplasserte
i bedriften, settes lærerne til andre oppgaver.»

D e t t e  m e d l e m  mener det er bekymringsfullt der-
som det mangler tydelige føringer for ansvarfordeling,
mangler oppfølging av faglærer og er mangel på føringer
for ansvarsdeling mellom skolen og praksisplassen. Dette
viser behovet for å gjennomgå forskriften og gjøre for-
bedringer. Det er etter d e t t e  m e d l e m s  syn slik at det
ikke er nødvendig å avvente en helhetlig gjennomgang
for å slå fast at skolen og faglæreren er ansvarlig for opp-
læringen til elevene i faget yrkesfaglig fordypning (YFF).
D e t t e  m e d l e m  støtter derfor forslaget om å forskrifts-
feste at skolen og faglæreren er ansvarlig for opplæringen
til elevene i YFF-faget.

D e t t e  m e d l e m  viser videre til viktigheten av et
godt samspill med arbeidsgiverne for å lykkes med både
YFF og arbeidet med å sørge for nok læreplasser av god
kvalitet. Det er etter d e t t e  m e d l e m s  syn behov for at
man ser på virkemidlene for å gi arbeidsgiverne nød-
vendig tid til å følge opp elevene i praksis eller lærebe-
drift. D e t t e  m e d l e m  deler forslagsstillernes vurde-
ring av at kompetansekrav til veiledere i virksomheten
kan være et virkemiddel. Samtidig må man unngå at
terskelen blir for høy, og en slik utredning må derfor
også se på hvordan man kan sørge for at man stimulerer
til at ansatte i lærebedrifter som ønsker å ha veilederan-
svar, får tilbud om kompetanseheving.

D e t t e  m e d l e m  fremmer på denne bakgrunn føl-
gende forslag:

«Stortinget ber regjeringen i den varslede gjennom-
gangen av YFF-faget vurdere tiltak som legger til rette
for kompetanseheving for veiledere i virksomheter som

har elever i praksis som en del av faget yrkesfaglig for-
dypning (YFF).»

Forslag fra mindretall
Forslag fra Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstre-
parti og Rødt:

Forslag 1

Stortinget ber regjeringen styrke de fylkesvise yr-
kesopplæringsnemndenes rolle, slik at fordelingen av
elev- og lærlingplasser i større grad fastsettes ut fra fram-
tidens og samfunnets behov.

Forslag fra Fremskrittspartiet, Sosialistisk Venstre-
parti og Venstre:

Forslag 2

Stortinget ber regjeringen gjennomføre systematis-
ke piloter på andre modeller enn to år i skole etterfulgt
av to års læretid i bedrift (2+2-modellen) i yrkesfag, slik
at flere elever som ønsker det, kan få mer tid i bedrift tid-
ligere i utdanningsløpet.

Forslag fra Sosialistisk Venstreparti og Rødt:

Forslag 3

Stortinget ber regjeringen legge fram et forslag om
endring av opplæringslova hvor yrkesfagelever sikres en re-
ell rett til læreplass, og hvor fylkeskommunen er pliktig til å
starte opp et løp for å få elevene ut i lære fra starten av tredje
skoleår dersom de ikke allerede har fått en læreplass.

Forslag 4

Stortinget ber regjeringen gjennomgå reglene for
merkeordningen «godkjent lærebedrift» og utrede hvor-
dan seriøsitetskravene til ordningen kan heves.

Forslag 5

Stortinget ber regjeringen utrede og foreslå kompe-
tansekrav til veileder i lærebedriften for å sikre at lærlin-
ger får et godt faglig opplæringstilbud i lære, og komme
tilbake til Stortinget på egnet måte.

Forslag 6

Stortinget ber regjeringen utrede et krav om bruk av
lærlinger i offentlig sektor etter modell av forskriften
om plikt til å stille krav om bruk av lærlinger i offentlige
kontrakter.

Forslag 7

Stortinget ber regjeringen innføre en nasjonal res-
sursnorm for yrkesfaglig opplæring gjeldende fra skole-
året 2025–2026, hvor det maksimalt er tolv elever per
lærer på yrkesfag.



8 Innst. 312 S – 2023–2024

Forslag 8
Stortinget ber regjeringen endre forskriften til faget

yrkesfaglig fordypning (YFF) slik at forskriften tydelige-
re definerer skolens og arbeidslivets plikter og ansvar i
opplæringen, styrker ivaretakelsen av elevenes rettighe-
ter og bygger opp om fagets intensjon i samråd med par-
tene.

Forslag fra Sosialistisk Venstreparti og Venstre:
Forslag 9

Stortinget ber regjeringen forskriftsfeste at skolen
og faglæreren er ansvarlig for opplæringen til elevene i
faget yrkesfaglig fordypning (YFF).

Forslag fra Sosialistisk Venstreparti:
Forslag 10

Stortinget ber regjeringen etablere en etter- og vide-
reutdanningsstrategi for yrkesfaglærere på fagskolene,
slik at alle faglærere får en rett til etter- og videreutdan-
ning uten egenandel.

Forslag 11
Stortinget ber regjeringen endre forskriften til faget

yrkesfaglig fordypning (YFF) slik at årstimetallet i faget
tildeles faglærer, for å sikre at faglærer kan ta ansvar for
det faglige innholdet og koordinering av opplæringen
samt for oppfølging av elevene og underveis- og
sluttvurdering i faget.

Forslag 12
Stortinget ber regjeringen vurdere et forskriftsfestet

krav til relevant kompetanse for faglærere i faget yrkes-
faglig fordypning (YFF), på linje med øvrige fag i videre-
gående opplæring, og komme tilbake til Stortinget på
egnet måte.

Forslag fra Venstre:
Forslag 13

Stortinget ber regjeringen sørge for at det i den vars-
lede gjennomgangen av YFF-faget gjøres en konkret
vurdering av behovet for en ressursnorm, og vurdere i
hvilken grad årstimetallet som tildeles faglærer er til-
strekkelig for å kunne gi god kvalitet i oppfølgingen av
elevene.

Forslag 14
Stortinget ber regjeringen i den varslede gjennom-

gangen av YFF-faget vurdere tiltak for å sørge for at vei-
leder i virksomheter der elevene gjennomfører sin ut-
plassering, har tilstrekkelig tid og ressurser til å følge
opp elevene, for eksempel gjennom tilskuddsordninger
eller ordninger for frikjøp av veileder fra ordinære ar-
beidsoppgaver.

Forslag 15
Stortinget ber regjeringen i den varslede gjennom-

gangen av YFF-faget vurdere tiltak som legger til rette
for kompetanseheving for veiledere i virksomheter som
har elever i praksis som en del av faget yrkesfaglig for-
dypning (YFF).

Komiteens tilråding
Komiteens tilråding fremmes av medlemmene i ko-

miteen fra Arbeiderpartiet, Høyre, Senterpartiet, Frem-
skrittspartiet og Venstre.

Ko m i t e e n  har for øvrig ingen merknader, viser
til representantforslaget og rår Stortinget til å gjøre føl-
gende

v e d t a k :

Dokument 8:132 S (2023–2024) – Representantfor-
slag fra stortingsrepresentantene Grete Wold og Mona
Fagerås om å styrke yrkesfagopplæringen – vedtas ikke.

Oslo, i utdannings- og forskningskomiteen, den 7. mai 2024

Hege Bae Nyholt Himanshu Gulati
leder ordfører



Kunnskapsministeren 

Postadresse: Postboks 8119 Dep 0032 Oslo 
Kontoradresse: Kirkeg. 18 Telefon* 22 24 90 90 

Org no.: 872 417 842 

Representantforslag 132 S (2023-2024) om å styrke yrkesfagopplæringen 

Jeg kommenterer med dette representantforslag 132 S (2023-2024) som er stilet til 

forsknings- og høyere utdanningsmininster Oddmund Hoel. Tema for forslaget ligger under 

mitt ansvarsområde.  

Vi trenger flere dyktige og dedikerte fagarbeidere. De skal være med å løse de store 

samfunnsutfordringene som ligger foran oss. Derfor må vi legge til rette for at flere søker seg 

til yrkesfagene og faktisk gjennomfører opplæringen. Jeg er enig med forslagsstillerne om at 

det er viktig å satse på tiltak som kan øke gjennomføringen i yrkesfagopplæringen.  

Vi har fortsatt utfordringer, men jeg vil starte med å vise til at det også skjer mye positivt. 

Denne regjeringen har gjennomført et kraftig løft for yrkesfagene og det ser vi resultater av 

nå. I år er det rekordmange som søker seg til yrkesfag. 53 prosent av de som har søkt til vg1 

ønsker å gå på yrkesfag, den høyeste andelen siden 2012. Det er også rekordmange som 

oppnår et fag- eller svennebrev. Hele 30 200 oppnådde et fag- eller svennebrev i perioden 

2022-2023, en økning på 1200 fra året før. De siste ti årene har det også vært en kraftig 

økning i andelen som fullfører blant elever som starter på yrkesfag. 

Vi vet at en læreplass er viktig for at flere til slutt sitter med et fagbrev i hånden. Den nye 

opplæringsloven innebærer historiske endringer i retten til videregående opplæring. Vi 

innfører blant annet en fullføringsrett, som vil bidra til at flere fullfører og oppnår studie- eller 

yrkeskompetanse. Vi innfører også en rett til å ta et nytt fagbrev, selv om du har ett fra før.  

Selv om søkere etter den nye opplæringsloven ikke vil ha en absolutt rett til læreplass, har 

søkeren rett til et annet opplæringstilbud på videregående trinn 3 som er bygget på det 
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programområdet han eller hun har gjennomført på videregående trinn 2. Sammen med 

fullføringsretten sikrer dette at søkerne kan fullføre et fag- og svennebrev. 

 

Det er fylkeskommunene som har ansvaret for planleggingen og dimensjoneringen av det 

videregående opplæringstilbudet. I ny opplæringslov er det understreket at 

fylkeskommunene skal legge stor vekt på samfunnets behov for kompetanse i 

dimensjoneringen av opplæringstilbudet. Fylkeskommunen skal legge avgjørende vekt på 

den faglige vurderingen fra yrkesopplæringsnemndene. Jeg mener derfor at forslaget om å 

styrke yrkesopplæringsnemndenes rolle allerede er ivaretatt. 

 

Det er imidlertid ikke nok å bare vedta lover. Jeg vil understreke at det er avgjørende at vi 

også støtter opp om og legger til rette for at fylkeskommunene og skolene klarer å realisere 

intensjonene bak loven. Det er fylkeskommunene som har ansvaret for å ivareta rettighetene 

elever og lærlinger har etter loven. Innenfor de rammene som fylkeskommunene har fått må 

de selv prioritere ressursinnsatsen. Dette er fylkeskommunene godt egnet til selv å vurdere 

og prioritere, og det foreligger derfor ingen planer om å innføre en nasjonal ressursnorm for 

yrkesfaglig opplæring. 

 

Fylkeskommunen har stort handlingsrom til å bruke andre opplæringsmodeller enn den 

tradisjonelle 2+2 modellen. Fylkeskommunene kan for eksempel bruke vekslingsmodeller slik 

at elever kan få mer tid i bedrift tidligere i utdanningsløpet. For at flere skal fullføre er det 

viktig at denne fleksibiliteten i regelverket utnyttes på en hensiktsmessig måte som gir best 

mulig opplæring til den enkelte, og jeg syns derfor det er bra at fylkeskommunene vurderer 

og iverksetter slike initiativ ut fra lokale behov og prioriteringer. 

 

I 2023 var det i underkant av 6000 søkere som ikke fikk læreplass. Derfor har denne 

regjeringen satset betydelig på at flere skal få og bli kvalifisert til en læreplass. For 2022 ble 

det bevilget til sammen 370 mill. kroner til formidling og kvalifisering til læreplasser i 

videregående opplæring, jf. Prop. 1 S Tillegg 1 (2021–2022) og Innst. 12 S (2021–2022). 

Disse midlene har økt hvert år og i 2024 er det bevilget 485 millioner kroner. Formålet med 

tilskuddet er å øke fullføringen i fag- og yrkesopplæringen for elever, lærlinger og 

lærekandidater. 

 

Midlene skal brukes til å forbedre opplæringen frem til læreplass og for å forsterke 

oppfølgingen av elevene ute i bedrift. Målgruppen er både elever som allerede fra vg1 har en 

risiko for ikke å få læreplass, og elever som er i vg3 i skole og som trenger læreplass. 

Satsingen følger opp den nye Samfunnskontrakten for flere læreplasser (2022–2026), som 

har som mål at alle elever som er formelt kvalifisert, skal få læreplass. 

 

I tillegg vil jeg vise til at både borteboerstipendet og utstyrsstipendet for elever på fag- og 

yrkesopplæring har økt det siste året. Samlet viser dette at regjeringen prioriterer betydelige 

økonomiske midler for å styrke fag- og yrkesopplæringen. 
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Regjeringen har understreket viktigheten av offentlige anskaffelser i arbeidet for å motvirke 

sosial dumping, useriøsitet og arbeidslivskriminalitet. Det fremheves i Hurdalsplattformen at 

regjeringen vil «utarbeide en Norgesmodell med nasjonale seriøsitetskrav for alle offentlige 

anskaffelser». I den forbindelse har Kunnskapsdepartementet sendt ut et høringsforslag til 

endringer i forskriften om plikt til å stille krav om bruk av lærlinger i offentlige kontrakter. 

Målet med endringen er blant annet å sikre at flere får læreplasser. Høringsfristen for 

forslaget gikk ut i november 2023 og departementet vurderer nå høringsinnspillene.  

 

Jeg støtter målet om at offentlig sektor må ta inn flere lærlinger, og mener at dette arbeidet 

må prioriteres i kommuner og offentlige virksomheter. Kommuner og statlige etater er selv 

ansvarlige for å vurdere hvor mange lærlinger og i hvilke fag de har mulighet til å tilsette 

lærlinger i. Flere kommuner har selv tatt initiativ til lokale krav til egne virksomheter. Det er 

bra. Det er per nå ikke aktuelt å innføre et nasjonalt krav om bruk av lærlinger i offentlig 

sektor, tilsvarende lærlingklausulen.  

 

Opplæringsloven stiller i dag krav om at lærebedrifter skal ha en eller flere faglig kvalifiserte 

personer som har ansvaret for opplæringen, og en eller flere instruktører som gir opplæring. 

Det finnes om lag 180 ulike fag og det vil kunne være vanskelig å regulere kompetansekrav 

til veiledere i lærebedriften. Slike krav vil fort kunne bli veldige generelle og dermed ha liten 

reell effekt. Jeg mener det er lærebedriftene selv som må vurdere hvilken instruktør som er 

best egnet og kvalifisert til å gi lærlingen et godt opplæringstilbud i tråd med læreplanens 

mål. Jeg mener at det dermed ikke er formålstjenlig å regulere kompetansekrav for veiledere 

i bedrift. 

 

Yrkesfaglærere, instruktører og faglige ledere som gir opplæring i bedrift er ellers omfattet av 

de statlige tilskuddsordningene for kompetanseutvikling i fag- og yrkesopplæringen. 

Gjennom denne ordningen kan fylkeskommunene selv prioritere og planlegge 

kompetanseutvikling ut fra de lokale behovene til skoler og lærebedrifter. 

Utdanningsdirektoratet forvalter også en egen videreutdanningsordning for yrkesfaglærere 

med en egen stipendordning. 

 

Jeg er enig med forslagsstillerne om at yrkesfaglig fordypning (YFF) er et viktig fag. Formålet 

med YFF er å gjøre det mulig å veksle mellom læringsarenaer og gi elevene mulighet til å 

oppleve realistiske arbeidssituasjoner i læringsarbeidet. YFF skal gi elevene et godt grunnlag 

for å velge lærefag og en mulighet for å knytte kontakt med mulige lærebedrifter. YFF er 

derfor en viktig forutsetning for at lærlinger skal få lærekontrakt og gjennomføre med fag- og 

svennebrev.  

 

Det er snart 20 år siden innføringen av faget YFF. I løpet av den tiden har det skjedd noen 

endringer i forskriften. I 2016 ble navnet endret, og formålet ble blant annet endret for å 

tydeliggjøre at mer av opplæringen bør foregå i bedrift. I 2021 ble forskriften endret for å 

tilpasses Læreplanverket for Kunnskapsløftet 2020. Utdanningsdirektoratet har utarbeidet 

veiledningsmateriell som blant annet tydeliggjør roller og ansvar, og eksempler på 

samarbeidsavtaler mellom skole og bedrift. 



Side 4 

Forslagsstillerne viser til Utdanningsforbundets bekymring om at YFF ikke virker etter 

hensikten og blir konsekvent nedprioritert. Jeg tar denne bekymringen på alvor og ønsker å 

skaffe meg mer kunnskap om utfordringene faget har. Før vi eventuelt starter med å vurdere 

endringer i forskriften ønsker jeg meg et bedre kunnskapsgrunnlag. Jeg kommer derfor til å 

be Utdanningsdirektoratet om en vurdering av YFF-faget og i hvor stor grad det er behov for 

å gjøre endringer for å sikre kvalitet i opplæringen og ivaretakelse av elevenes rettigheter. 

Med hilsen 

Kari Nessa Nordtun 

Dokumentet er godkjent elektronisk og påført statsrådens signatur 
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